
Drugo točko, „naj se Predilska železnica do Trsta brez 
odloga izpelje", je prav tehtno zagovarjal g. deželni posla
nec dr. Žigon. Železnico predilsko so taboriti enoglasno 
zahtevali. Oče Doljak , vrli Solkanski župan je prav ostro 
grajal slabo državno gospodarstvo v Avstriji, posebno se je 
hudoval nad nekterimi premastnimi plačami, ktere dobivajo 
avstrijski poslanci na zvunajnih dvorih, nad neprimernimi 
pokojninami ki se dajajo ministrom že po 21etnem službo
vanju, potem generalom in drugim vojaškim poveljnikom in 
visim uradnikom. Grajal je, da vojaščina požre preveč de
narja, ker si vsak nov minister kako drugo novo obleko in 
vojaško pripravo zmisli, in ker je sploh v mirnih časih pre
več vojakov na nogah, kar ne stane samo dosti, ternoč tudi 
kmetijstvu in obrtništvu se utegnejo najboljše moči in potem 
takem posestnika in obrtnika na dve strani tlači, da si ne
more pri neprimerno visokih davkih in pri pomanjkanju de
lavnih moči nikakor pomagati. Dalje razlaga, kako se vsled 
novih liberalnih postav državnim oblastnijam opravila čedalje 
bolj manjšajo in županstvom, deželnim odborom, šolskim 
svetovalstvora in okrajnim odborom nalagajo, da pa so pri 
vsem tem še vse cesarske oblastni je ostale, ki toliko stroškov 
prizadevajo kakor poprej , novo ustanovljene oblastnije še 
jih celo vekšajo in zraven državnih še druge davke nakla
dajo. Poprej je imel samo presv. cesar pravico davke na
kladati, zdaj jo deli z ljudstvom, ki to nalogo po svojih po
slancih opravlja, Zatoraj je neobhodno potrebno, da pazimo 
pri volitvah, kake može si izvolimo, namreč zmožne, rodo
ljubne in značajne može, kterim je duševni in materijelni 
blagor ljudstva v resnici na srcu. Konečno priporoča ztož
nost in edinost pri volitvah. Potem se je enoglasno spre
jela rezolucija: „Naj se državno gospodarstvo tako uredi, 
da se bodo javni davki, kolikor je mogoče, zniževali ali saj 
ne od leta do leta povekšavali". 

Za Doljakom je govoril dr. Tonkli in v izvrstnem go
voru priporočal 8razredno meščansko šolo v Tominu. Bekel 
je: Mi Slovenci imamo sicer izvrstne duhovne, pravoznance, 
inžinirje, imamo prav marljive in delavne kmete in za izbolj
šanje kmetijstva kmetijsko šolo v Gorici, ktera bode veliko 
koristila, ako se bodejo v njo pošiljali sini za kmetijstvo 
namenjeni. Kar pa se tiče mestjanskega stanu, kteri bi imel 
bivati v trgovih in mestih, tega pogrešamo skorej popolnoma, 
ker tudi v naših trgih stanujejo večidel le kmetovalci. To 
prihaja od tod , ker je domače rokodelstvo in trgovstvo še 
na najniži stopnji in ker še obrtnijstvo skorej popolnoma 
spi. Poglavitni vzrok temu pa je pomanjkanje obrtnijskih 
šol. Zboljšati in pomnožiti domače rokodelstvo in obrtnij
stvo in trgovstvo pa imajo nalogo meščanske šole. Navedal 
je govornik potem, kaj se vse koristnega uči v meščanskih 
šolah, in reče, kdor tako šolo dobro izvrši, je pripraven za 
rokodelstvo, kupcijstvo in obrtnijstvo sploh. Pravi dalje, 
kako je potrebno da se v meščanski šoli tudi učijo tuji je
ziki, n. pr. nemški, laški itd., ktere bi posebno vsak obrt
nik znati moral. Meščanska šola nam bode tedaj zboljšala 
domače rokodelstvo, nam bode pomnožila domačo trgovino 
in k temu pripomogla, da se oživi tudi obrtnijstvo. Ako pa 
to dosežemo, ne bode treba toliko tuje robe kupovati in do
peljevati, temoč mogoče še bo domače pridelke iznašati in 
izvažati in s tem pride denar v deželo, in denar stori in 
množi blagostanje. O tem istem predmetu je govoril tudi 
prav izvrstno in popularno g. Butar, župnik iz Volč. Ljudstvo 

Pri prvem letošnem slovenskem taboru 1. maja v To
minu so govorili o prav važnih točkah tile gospodje: Dr. 
Lavrič je s primernim govorom naznanil začetek tabora, v 
kterem je povdarjal važnost sedajnih časov, in kako da je 
treba Slovencem svoj glas povzdignoti in tirjati vse pravice, 
ki jim grejo. Če hoče sedajno ministerstvo mir napraviti 
med narodi, da je potrebno, da se vsem narodom njihove 
pravice za trdno zagotovijo. Na koncu govora reče, naj si 
taboriti izvolijo predsednika taborovega. Vsi taboriti so po
tem soglasno izvolili g. dr. Lavriča za predsednika, ki se 
je prav srčno zahvalil za izkazano čast in dal prvo besedo 
g. B. Mianiju. Mladi zagovornik Slovenije je Tominsk do
mačinec in zdaj c. k. avškultant pri okrožni sodniji v Gorici. 
Govoril je prav navdušeno, čeravno prvokrat na javnem odru, 
in prav temeljito razvijal potrebo in koristi zedinjenja vseh 
Slovencev, in h koncu vsem slovenskim poslancem prav 
gorko do srca govoril, da se mora pred vsem drugim in pri 
vsaki priložnosti zahtevati zedinjenje vseh Slovencov, kajti 
brez tega ni življenja in narodnega razvoja in tudi ni ob
stanka za Slovence. Bezolucija „zjedinjenje vseh Slovencev" 
ae je potem enoglasno in z velikim navdušenjem sprejela. 

Tominski tabor. 



je oba govornika prav z veseljem poslušalo in z mnogimi 
„živeli!" večkrat pozdravilo in k slednjemu rezolucijo sogla
sno sprejelo. 

O §. 19 je 'govoril dež. uradnik E. Klavžar in sicer 
prav temeljito in dobro premišljeno. Tudi to točko je ljud
stvo soglasno sprejelo. Dr. Lavrič se je zahvalil taboritom 
za redno, moško obnašanje in je opominjal Slovence k zlož
nosti, delovanju in napredovanju in sklenol ta lep tabor : 
Bog živi Slovenijo! Bog živi in obrani našega vojvoda in 
cesarja! Groraoviti „Živeli" in „Slava" je donela po celem 
taborišču in proti snežni glavi mogočnega Krna, kteri se je 
ravno v večernem solncu lepo svetil. 


